
DIALOG 
S EBAST I AN COST I N: 

ccAcum teatrul romAnesc 
Încearcă să se redefinească 
pe sine» 

la invitaţia U niunii Scriitorilor şi a Fundaţiei culturale ro
mâne, în iulie '9 1 ,  s-a aflat la Bucureşti criticul Sebastian Costin, 
actualmente preşedinte al Asociaţiei scriitorilor israelieni de 
l imbă română. N-am pierdut prilejul de a avea cu . domnia sa 
un dialog sincer, ca între vechi prieteni, legafi - peste vremuri 
şi ani - de dragostea lor statornică pentru teatru. 

- Cum gis�tl oamenii! 
- Cei foarte apropiaţi, foarte pujin schimbaţi. Dar, în ge-

neral, mi se par teribil de 11ătimaşi şi de i mplicaţi sufleteşte 
în di spute politice şi moral e, chiar pînă la ură .  Deci, mai mult 
decît trebuie şi cu foarte pujină seninătate i ntelectuală şi de
taşare de conflictele cotidiene. Pe de altă parte, îi găsesc destul 
de dezorientaţi ş i  de dezinformaji, în c iuda potopului de in
formaţii cu care sînt asaltaţi. 

- Vrind-nevrind, e vorbi, alei, de calitatea Informa fiei care 
le parvlne.  

- Subi ectu l discuţiei noastre nu  e presa, dar  - dacă vrei 
să vorbim şi despre asta - există foarte pujină informaţie 
pură, chiar dacă presa ca atare a făcut un salt valoric impor
tant, avînd acum multe condeie scl ipitoare. Numai că toată 
l umea comentează, toată lumea îşi dă cu părerea, polemizează, 
iar i nformaţia pură e şi sărăcită şi  deformată . Un singur exem
plu: în cadrul campaniei în jurul problemei evreieşti s-a lansat 
o informaţie de o absurditate fără margini, potrivit căreia si
onismul mondial pregăteşte aşezarea în România a sute de 
mii de evrei din Uniu nea Sovietică. Nici ei n ici 1 srael ul n-ar 
avea nici un  i nteres în acest sens, deci absurdul e fără margini .  
Totuşi, am descoperit oameni serioşi,  n ici măcar antisemiţi, cre
zînd că e adevărat, deşi e absurd. 

- Eu auzisem ci sint ficute demersurile necesare pentru 
repatrierea in RomAnia a sute de mii de evrei de origine 
romAni, din Israel . Ceea ce, mie personal, nici micar nu mi 
s-ar fi pirut atît de absurd, exceptînd bineinteles cifra de 
sute de mii. 

- După revoluţie, autorităţile române au făcut gestul splen
did de a anunja că toji foştii cetăjeni sînt aşteptaţi acasă cu 
brajele deschise. Tn practică, pentru evreii din 1 srael , a sta ră
mîne o i nvitaţi e de principiu. Cu totul sînt în 1 srael 
400.000 de evrei d in  România, deci cea. 1 0% din populaţia 
jării, în care intră şi fi i i  ş i  nepojii celor plecaţi din Româ
nia.  Pentru 90 % di ntre aceştia nu se poate pune problema 
«rep,atrierii», pentru că ei  sînt acum, pe drept, în fara lor, 
unde au prins  rădăcini economice, sociale şi culturale. Cu o 
minoritate de intelectual i  s-a petrecut însă un fenomen foarte 
i nteresant. Mă refer la cei nou veniji, în ultimii 20-30 de 
an i .  S-a produs u n  fenomen de reînnodare bruscă a legăturilor 
spirituale cu România, care pentru mulji a fost un adevărat 
şoc. Un excelent scriitor de l imbă ebraică, Yotam Reuveni, 
plecat l a  1 4  ani din România şi care a început să scrie direct 
în  ebraică, la 20-21  de ani, construindu-şi de atunci o foarte 

solidă carieră l iterară, a simjit brusc n evoia să scr ie în ro
mâneşte şi să devină ceva ce n-a fost niciodată: scr iitor român. 
A scris în  cîteva săptămîni o carte, pe care a adus-o aici şi 
care urmează să apară la o editură importantă . Pentru noi cei
lalţi, care am scri s tot timpul în l imba română - literatu
ră, gazetărie - şocul a fo st . mai mic, pentru că - cel pujin 
pe planul l imbii - legătura nu s-a rupt niciodată. Oricum, 
e un sentiment extraordinar să poji vorbi şi publica aici, d in  
nou, alături de  prietenii tăi dintotdeauna. 

- Dar teatrul, cum il giseştll 
- Tn materie de teatru - de care am continuat să mă ocup 

în toji aceşti ani, aproape 1 8, de cînd am pl ecat din România 
- am avut marea bucurie să văd acum «tri logia>> lui  Andrei 
Şerban, un spectacol extraordinar, cu o forjă de expresie ex
traordinară şi o înnoire din temel i i  a li mbajulu i ,  cu siguranţă 
cel mai bun spectacol pe care l-am văzut în  ultimii 1 0- 1 2  
anL Ş i  te asigur c ă  a m  văzut foarte multe spectacole ş i  l a  mine 
acasă şi în Europa. 

- El are. de fapt, vreo 17 ani de cind a fost gindit ca 
atare. 

- Cu una dintre părji, cred că poate cu Medeea, a fost 
cîndva şi în 1 srael, la 1 erusalim, dar n-am apucat să văd spec
tacolu l  atu nci .  Am văzut şi montarea lui  Ciu lei cu Deşteptarea 
prlmiverll, un spectacol făcut cu mare profesional itate şi de
l icatete, cu fineje afectivă, cu dragoste şi cu umor, avînd şi 
scene de comedie antologica, fără a fi însă un mare moment 
de teatru. Am mai văzut la Naţional o perfectă demonstraţie 
de profesionalitate, Cabinlerul, cu a doua di stribuţie, din care 
fac parte Mihai Fotino şi Mircea A lbulescu. 

- Cum al caracteriza momentu l actual al teatrului roma
nesc! 

- O  bună parte din repertoriul teatrului  bucureştean e de
dicat încercării de a redefini teatrul .  Tn general, arta ş i  gîndirea 
românească încearcă acum, după debarasarea de cen zură şi 
servitute, să se redefinească. 1 ar teatrul reuşeşte s-o facă chiar 
înaintea l iteraturi i .  Sînt multe piese despre teatru, despre ac
tori, despre i mportanta teatrului  în viaja individului şi a co
lectivităţi i .  Se vede că oamenii în general şi oamen i i  de teatru 
în special pun întrebări în legătură cu destinul şi rostul 
lor. Tn context, mi se pare că revista Teatrul azi îşi pune şi 
ea aceleaşi întrebări, cu mare acuitate, şi găseşte deseori răs
pu nsuri precise şi bin e  formu late. Pe scurt, e o excelentă revistă 
de teatru, greu de făcut, pentru că, fii nd singura, trebuie să 
îndepl inească şi rolu l unei reviste teoretice şi pe acela de 
a urmări în permanenţă pu lsu l  mişcării teatrale - de obicei 
mai multe publicaţii fac lucrul ăsta - deci, pe scurt, e foarte 
bin e  gîndită, foarte bine scrisă şi foarte frumos construită. 
Acu m, în România, revi ste bune mai sînt, dar reviste frumoase 
nu prea. 

Aş vrea însă să inversăm pujin roluri l e  şi să te-ntreb şi eu  
pe t ine  cîteva lucruri .  De pildă, cum vezi ieşirea societăţii 
şi, mai a les, a culturii româneşti, din criza în care se află? 

- Rhpunsul meu poate o si te surprindi. Dupi mine, Ro
mania se afli · acum Intr-o •perloadi de trecere• şi  deci 
•criza• de care aminteal e absolut flreasci. Din picate, de 
cind e ea, RomAnia s-a aflat aproape mereu intr-o •perioadi 
de trecere•. 

- « De trecere•• de la ce la ce? 
- Si zicem de la ceea ce e de presupus ci era pe vremea 

lui Burebista şi Decebal la ceea ce avea si vie odati cu Invazia 
dar şi  cu admin istratia romani, Iar mal tirziu, de la aceasti 
•etapi• la ceea ce aveau si aduci nivillrlle popoarelor mi
gratoare. In alte •etape de trecerea, apoi de 1� acest stadiu 
la formarea statelor feudale, mai tirziu la •protectia» Fanarulul 
ş .a.m.d. 

- Şi a zi? 
- Evident, de la totalitarism la libertate, cum suni chiar 

emlslunea specializati a u nul post de radio. Tu vorbeşti de 
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•criza» actuali a societifll şi culturii romineştl, dar poate 
ci marea lor •crizi» a fost in trecut, în cei 4S de ani, care 
şi ei se dovedesc acum a fi fost doar «de trecere». 

- Crezi deci că tot ceea ce s-a întîmplat aici ,  în an i i  ti nereţii 
noastre, a fost u" coşmar sau o etapă firească, obligatorie, 
a acestor neîncetate <dreceri»? 

- FireascA, nu. Obligatorie, da. In conditiile geo-politice 
date şi cu generosul concurs al loialitifll internationale de 
care am beneficiat la finele celui de-al doilea rhboi mondial, 
t fost o etapi ineluctablli. Degeabil facem acum o nesfirşiti 
serie de incrlminirl, citi vreme ultim aşa de uşor unde ne 
aflam. S-a zis d ula riscrucea lmperlllor moarte», numai ci 
ele au fost şi sint mal vii ca niciodati. Chiar daci între timp 
imperiile ca atare s-au mai schimbat şi ele, modificindu-şi alian
tele şi  fatada. Cit priveşte deci •criza» de care vorbeai, ea 
e intr-o oarecare misuri reali, dar e şi  fireascA, fiind o crizi 
de creştere. 

- Cu m  se va i eşi din ea? 
- Evident, intrindu -se într-o alti «etapi de trecere», care 

va avea şi  ea, propria-1 «crlzi»! «Din aceasti dilemi nu putem 
Ieşi, am zis!• Caragiale nu ne-a birfit, ci ne-a cunoscut foarte 
bine şi abia acu m o si ne dim şi mai mult seama de valoarea 
operei sai e. 

- Pentru că ai ajuns la Caragiale, vreau să-ji mai pun o 
întrebare. Amîndoi am început să facem critică de teatru în 
ani i  cei mai frumoşi di n istoria teatrului  românesc postbelic, 
în care o anumită deschidere politică, conjuncturală, a permis 
oameni lor de teatru să facă lucruri extraordinare. Crezi că tea
trul român esc de după decembrie '89 e la nivelul teatrului 
de-atunci? 

- Ştiu eu daci noi înşine mai sintem. acum, micar la nivelul 
nostru de-atunci! Cit priveşte teatrul, cred d, într-ade
vAr, ceva s-a pierdut. Opreliştlle de tot felul, pe care oamenii 
de teatru le simfeau, au fost - numai aparent parado11al 
- foarte •stimulative» şi finalmente chiar ccbenefice» pentru 
teatru, care triieşte totdeauna din «conflict». Cu cît «con
flictul» e mai mic ( chiar al teatrului cu societatea) s-ar putea 
ca şi •miza» teatrului si fie mai mici, iar retragerea lui in 
zonele comercialului n-ar trebui si ni se pari atît de con
damnabilA.  

- Dar din  punct de vedere al cal ităţ i i ,  al meseriei teatra
l e, e vreo deosebire esenţială? 

- Cred d existi un cult al generatiei tinere pentru maeştri, 
de care «sufeream• şi noi, şi care ne determinA doar pe 
noi, generatia noastrA, si intrezirlm asthl o asemenea di
ferenfi. Dar acest cult e11 isti şi la generatia tîniri de 
azi, pentru actualii maeştri al generatiei matu re, şi cred ci 
ea nu percepe o astfel de diferenfi. Chiar daci n-a vizut 
spectacolele de odin ioarA ale lui Clulei, Pintilie, Esrig, Pen
clu lescu sau Vlad Mugur, a vizut totuşi e11celente spectacole 
datorate Citilinei Buzoianu, lui Aleu Visarion şi Dan Micu, 
lui l ulian Vişa şi Florin Fitulescu, pentru a nu mai aminti 
de spectacolele mai noi ale lui Andrei Şerban. 

Dar si ne reluim ind o dati rolurile inlfiale în acest dialog. 
Uite, acum aş vrea eu si te mai întreb ceva. S-a ficut foarte 
mu lt caz in ultimul timp, in presa internationali, de aşa- zisul 
«antisemitism» al rominilor. Dat fiind ci noi doi sîntem prieteni 
de peste 30 de ani, aş vrea si-fi cunosc punctul de vedere 
şi  in aceastA delicatA chestiu ne. 

- Am plecat d in  România la vîrsta de 34 de ani şi  n-am 
avut pînă atunci ocazia să cunosc în vreun fel un asemenea 
fenomen . 

- Ce şanse acorzi ellistenfei T .E.S.-ului in Ro minia! 
- ldişu l e o l imbă care tot moare de 1 00 de ani. Cel  pujin 

aşa zice I saac Bashev i sh-Singer, marele scri itor de l imbă idiş 
de la New York, l aureat al Premiu lui Nobel .  S-ar putea să 
aibă dreptate. Ex i stă acum, în lumea intelectuală, un mare in
teres pentru l imba idiş, ex i stă catedre de idiş la  multe uni
versităţi i mportante, iar de curînd am văzut la  televiz iunea 

i sraeliană un tînăr japonez care vorbea un  idiş perfect, urmînd 
să pună bazele unei catedre de special itate la universitatea 
din Tokio. Di nco lo de asta, idişul e o l imbă ai cărei vorbitori 
naturali se sting, fi ind con siderată mai mu lt ca un obiect de 
muzeu (marele ei  farmec con sta, cîndva, tocmai în faptul că 
era o l imbă vie, foarte expresivă). T .E.S .-ul e una d intre cele 
mai bu ne dovezi că idişul  e o l i mbă de muzeu. Tn ordinea 
naturală a lucrurilor ar f i  ca el să dispară, la  un moment 
dat, din l ipsă de «combatanji » .  

- Crezi ci  ar  Interesa, in  Israel, un teatru a l  actorilor pro
veniti din Romin lai Nu de alta, dar sînt destui pentru a încropi 
cel pufin un teatru. 

- Un teatru în l imba română, nu. Se montează d in  cînd 
în cînd spectacole, din ce în ce mai puJine şi cu o viaţă d in  
ce în  ce  mai scurtă, pentru vorbitori i  de  l imba română, dar 
acest public se împuţinează şi el în chip natural, aşa că în 
ultima vreme pînă şi turneele din România sînt tot mai rare 
şi orientate mai cu seamă în direcţia spectacolului comercial .  
Tn schimb, aşa cum s-a mai scris în revi sta voastră, în teatrul 
ebraic, în l imba naţională a ţări i ,  funcţionează ceea ce localnicii 
nu mesc o adevărată «mafie» românească: mulţi actori ş i  ani
matori de vîrf ai scenei ebraice sînt proveniţi d in  Româ
nia, iar actori i  tineri, sosiţi în u ltimii  ani ,  au ajuns foarte repede 
la performante şi la notorietate. 

- HotArirea ta şi a sotiei tale de a pleca în Israel crezi 
ci s-ar mai fi produs şi in anul în care ne aflim. in 
1 99t l 

- Nu .  Hotărîrea noastră a fost provocată di rect de «tezele 
din iul ie 1 971 » ale lui C eauşescu. Am înţeles ce-o să se întîmple 
în cu ltura românească şi ,  pentru că aveam posibil itatea s-o 
fac în legalitate şi fără drame prea mari, am decis să ple
căm. 

- Din punct de vedere al vlefii teatrale, pe care ai cu
noscut-o atît de bine aici, ce regrefi d n-ai în I srael ! 

- N-am mari regizori şi regretul nu este atît al meu cît 
al teatrului israel ian.  E x i stă o şcoală actoricească foarte serioasă 
acolo, dar pentru regi zori se pare că nu e de ajuns  şcoala. 
T inerii regizori i sraelieni se formează la cele mai bune şcoli 
din lume, dar, cu toate acestea, cu două-trei excepţi i ,  sînt cu 
mult sub nivelul fie şi  al buni lor profesionişti d in  România, 
ca să nu mai vorbesc de marii artişti. 

- Din acelaşi punct de vedere, ce crezi ci am putea noi 
si regretAm că nu avem, la nivelul la care poate unele lucruri 
e11istă în I srael ! 

- Poate două sau trei lucruri , neesenjiale. Tn primul 
rînd, condiţii l e  tehnice ale celor cîtorva teatre subvenţionate 
din I srael . Tn al doi lea rînd, poate - nu ştiu exact ce se 
întîmplă acum, în Român ia - uriaşul i nteres al tin eretului pen
tru teatru .  Teatrele israel iene funcţionează mai a les pe bază 
de serii pentru abonaţi ş i  să l i le sînt întotdeauna pl ine. Tn al 
trei lea rînd, contactul permanent cu marele teatru al lumii, în 
1 srael venind în u ltima vreme regizori dintre cei mai mari, 
din întreaga lume, de la Liu bimov la Steven Berkoff, i ncl usiv 
Cătălina Buzoianu şi Dinu C ernescu, a le căror spectacole au 
avut un mare ecou în 1 srael . La 1 erusalim există un mare festival 
internaţional ,  care are loc în primăvară, şi unde se pot vedea, 
exemplificate de cele mai bu ne trupe, toate mari le tendi nţe 
ale teatrului contemporan . 

- Ce-am putea face noi, oamenii de teatru, fie d ne aflăm 
aici ori în I srael, ca si nu ne înstriinăm şi mai mult unii 
de alfil, decît am fost silifl s-o facem, pînă acum! 

- Să ne întî ln im mai des, şi  aici şi acolo, cu spectaco
l e, cu schimburi de opin i i  şi de i nformaţi i ,  lucru care acum 
e perfect posibi l .  

a con semnat 
V I CTOR PARHON 
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